

NAAMAN'S SEVEN DIPPINGS

စီနုနုမာန်အတော်ဘျာလီအသးနွံဘျီ

အခဲအံပကယုသ့ညါတော်ဘဉ်းဒီး, လာလံာ်စီဆုံအလီလံတကတြုအပူ တော်တော်တီတံးဒီး, ပကမလိနာ်ဟံတော်ဘဉ်းဒီးသ့ညါသးအတော်သ့ညါ, အတော်နာ်ဟံတော်န့တက့ာ်. တော်တော်တီအဝဲအံပကထံာ် ဘဉ်ဖဲ, ၂စီပဟ ၅:၁-၁၄ န့လီ.

လာလံာ်စီဆုံအဆာသ့တဖၣ်အပူပကထံာ်ဘဉ်, စူရံအစီပဟ, အပူသးမုာ်အခိၣ်စီနုနုမာန်အဂ့ၢ်န့ လီ. ပုအဝဲအံအိၣ်ဒီးဒုဒုလအဆူသးမုာ်အခိၣ်တကလီ. ဘဉ်ဆဉ်အိၣ်ဒီးတော်ဆါအန့ပထံာ်ဘဉ်လီ. ဖဲန့အခွအခါတော်ဆါအဝဲအံန့ မုာ်တော်ဆါလအအါလီ. လီကဒီးမုာ်မဆါတနံတော်ဆါလအမုာ်, Cancer ဒီး AIDS သ့တဖၣ်န့လီ. တော်ဆါအဝဲအံ ပကူစါအီတသ့အသိး, အိၣ်ဒုကဘဉ်သံအဂ့ၢ်န့ပထံာ်ဘဉ်လီ. ပုတကလီလံာ်လအမန့တော်ဆါအဝဲအံန့ပုဟဒုအီလအဂ့ၢ်အချာ, ဒီးတော်လီလအပုတော်ဟံအီအလီဒီး တဘဉ်ရူလိာ်အသးဒီးပုကညီလအဂ့ၢ်သ့တဖၣ်န့ဘဉ်.

ဘဉ်းဒီးစီနုနုမာန်အဂ့ၢ်န့ပကထံာ်ဘဉ်ဖဲ, ၂စီပဟ ၅:၂-၃ န့လီ.

“ဒီးပုစူရံဖဲလဲတော်ဒီးပုအဖုတဖၣ်, ဒီးဟံစီမာကဲကုာ်ဖိသဉ်ပိာ်မုာ်အဆံးတကလအံာ်စရူလးအကီ ပု, ဒီးအိၣ်ဝဲလအစီနုနုမာန်အမါအိၣ်လီ.”

“ဒီးစံးဘဉ်ကစါမုာ်, မိယကစါအိၣ်ဝဲလအံာ်မဲာ်ညါလအအိၣ်ဝဲလရူမရံအပူန့တက့ာ်. တုနုတ စုကမဘျါကုာ်အီလအတော်ဆါအါလီ.”

မုာ်ဝဲလီ. ဒ်လံာ်စီဆုံအတော်ဟံဖျါဝဲအသိး, ပုဖိသဉ်ပိာ်မုာ်ဖိတကဘဉ်တော်စီမာကဲကုာ်အီလအံာ်စရူလး အကီပုတကအိၣ်ဝဲလအစီနုနုမာန်အမါအိၣ်လီ. ပုဖိသဉ်ပိာ်မုာ်အဝဲအံမုာ်တနံန့စံးဘဉ်အကစါမုာ်လအ လအဂ့ၢ်ရူမရံအပူန့ ဝဲအိၣ်တကအဂ့ၢ်န့ ပထံာ်ဘဉ်လီ.

တော်ကစီၣ်ဒ်အံတဖၣ်န့, လအပုနာ်ဟူတော်သ့တဖၣ်အကီ အလုာ်အပူအိၣ်ဝဲဒီးမုာ်တော်လီကမာကမာန် တမံလီ.

လအတော်န့အယိ, ပကလဲကဒီးဆူ, ၂စီပဟ ၅:၄-၅ န့တက့ာ်.

“ဒီးအဝဲဒဉ်လဲန့, ဒီးတဲဘဉ်အကစါ, ဒီးစံးဝဲဒဉ်, ဖိသဉ်မုာ်လအဟဲလအကီအံာ်စရူလးတကကတီ တော်ဒ်အံဒ်နုလီ.”

“ဒီးစူရံအစီပဟစံးဝဲဒဉ်, ဟဲ, ဒီးလဲဝဲ, ဒီးလဲဖိာ်ဝဲဒီး စုဆံဆဲာ်ကံကံ, ဒီးအထူအဘဉ်ယုကထိ, ဒီးတော် အကူအသိးလအပုကလံအသးဆံဆဲာ်ဘျီအကီလီ.”

စီနုနုမာန်နာ်ဟူတော်ကစီၣ်အံဒီးအဝဲလဲဆူအစီပဟအိၣ်ဒီးတဲဖျါတော်ကစီၣ်အံန့ပထံာ်ဘဉ်လီ. စီပဟစုာ်ကီးကွဲးလံာ်တဘဉ်ဆူ ပုအံာ်စရူလးအစီပဟအိၣ်ဒီးဟ့ၣ်လီဝဲဒီးစီနုနုမာန်န့လီ. အဝဲလဲတော် ဆူအံာ်စရူလးစီပဟအိၣ်န့ဟ့ၣ်လီဝဲတော်ခွတော်ပုဒီးစုဆံဆဲာ်ကံကံ, ထူအဘဉ်ယုကထိဒီးတော်အကူအသိးလအ ပုကလံအသးဆံဆဲာ်ဘျီအကီလီ.

အဝဲဟဲတုၤဆူ ပုၤအံၣ်စရုလးဖိအကီၢ်ဒီး, လဲၤထံၣ်ဘၣ်စီၤပၤအဂီၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ် ၂စီၤပၤ ၅၅၆-၉, န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးဟဲစီၣ် လံာ်တဘျီဆူ အံၣ်စရုလးအစီၤပၤအအိၣ်လၢ အစံးဝဲ, ခဲကနံၣ်အံၤတုၤလံာ်တဘျီအံၤတုၤ လၢနအိၣ်ဒီး, ကွၢ်ကွၢ်, ယမၤလီၤယခုယပုၤစီၤနစၢမၣ်ဆူနအိၣ်ဒ်သိးနကမၤဘျီက့ၤအီၤလၢအတၢ်ဆါအာန့ၣ် လီၤ.”

“ဒီးတုၤအံၣ်စရုလးအစီၤပၤဖးလံာ်တဘျီန့ၣ်ဒီး, တၢ်မၤအသးလၢအဖီအဆုဒီးစံးဝဲဒၣ်, ယမ့ၢ်ယွၤလၢ အမၤသံတၢ်ဒီးမၤမူတၢ်သတးဒီး, ပုၤတကန့ၣ်မၤပုၤကညီတကဒ်သိးယကမၤဘျီက့ၤအတၢ်ဆါအာန့ၣ်ဧါ. မၤသး ဒ်န့ၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါ, ဒီးကွၢ်လၢပုၤတကန့ၣ်ဃုတၢ်တမံၤမံၤထီၣ်ဒါယၤလီၤ.”

“ဒီးတုၤယွၤအပုၤကညီစီၤအလံၤဂျါနီၤဟူဝဲလၢ အံၣ်စရုလးအစီၤပၤဖိအဆုဒီး, တၢ်မၤအသးလၢအမၤ လီၤတၢ်ဆူစီၤပၤအအိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, နဖီဆုန့ၣ်မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤလဲၣ်. မ်ပုၤတကန့ၣ်ဟဲဆူယအိၣ်တက့ၢ်. ဒီးကသ့ၣ် ညါဝဲလၢဝဲတကအိၣ်ဝဲလၢအံၣ်စရုလးအပူၤလီၤ.”

“ဒီးစီၤနစၢမၣ်ဟဲဝဲဒီးအကသ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးအလုၣ်ကဟၣ်, ဒီးဆာထၢၣ်လၢ စီၤအလံၤဂျါအဟံၣ်အကျဲ စၢအခိၣ်ထံးလီၤ.”

စီၤနစၢမၣ်ဟဲတုၤဆူ ပုၤအံၣ်စရုလးဖိအကီၢ်ဒီး, ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဃုကညးအလံာ်တဘျီဆူစီၤပၤအအိၣ်ဒ် သိးအတၢ်ဆါအကဘျီထီၣ်အကီၢ်လီၤ. အန့ၣ်ဒီးပုၤအံၣ်စရုလးဖိအစီၤပၤဖးဘၣ်လံာ်ဝံၤဒီးဖီကွံာ်အဆုဒီးစံးဝဲဒၣ်, ယမ့ၢ်ယွၤလၢအမၤသံတၢ်ဒီးမၤမူတၢ်သတးဒီး, ပုၤတကန့ၣ်မၤပုၤကညီတကဒ်သိးအကမၤဘျီက့ၤတၢ်ဆါန့ၣ်ဧါ လီၤ. လၢန့ၣ်တကးဘၣ်, ပုၤစူၤရံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဃုတၢ်တမံၤမံၤဒီးကထီၣ်ဒါယၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကစီၣ်ဘၣ်ဃးဒီးစီၤနစၢမၣ်ဒီးပုၤအံၣ်စရုလးဖိအစီၤပၤခံကထံၣ်လိာ်အသးအဂီၢ်ဒီး, လံာ်တၢ်ဃုက ညးတဘျီလၢ စီၤနစၢမၣ်ဟ့ၣ်လီၤဆူစီၤပၤအအိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ဟူထီၣ်သါလီၤလၢတၢ်လီၤသက့ၤဆၣ်ဒးလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်ကစီၣ်အဝဲအံၤန့ၣ်တုၤလီၤဝဲဆူယွၤအပုၤကညီစီၤအလံၤဂျါအနီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲနီၤ ဟူဝဲဒီး, မၤလီၤတၢ်ဆူစီၤပၤအအိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, မ်ပုၤတကန့ၣ်ဟဲဆူယအိၣ်တက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်သတးဒီး, စီၤနစၢ မၣ်ဒီးအပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ဟဲတုၤဆူစီၤအလံၤဂျါအဟံၣ်ကျဲစၢအခိၣ်ထံးန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်ဝံၤဒီးတၢ်ကဲထီၣ်အသးဒ် လဲၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၂စီၤပၤ ၅၅၁၀-၁၂ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစီၤအလံၤဂျါမၤကလူးတကလဲၤဆူအအိၣ်, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, လဲၤလုာ်ထံလၢယာ်ဒုၣ်အပူၤန့ၣ်တက့ၢ်. ဒီးန ဖံးနညၣ်ကဟဲက့ၤကဒါက့ၤ, ဒီးနကကဆိုထီၣ်လီၤ.”

“ဒီးစီၤနစၢမၣ်အသးထီၣ်, ဒီးဟးထီၣ်ဝဲ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ကွၢ်ကွၢ်, ယစံး, အဝဲဒၣ်ကဟဲထီၣ်, ဒီးကဆာထၢၣ်, ဒီးကိးထီၣ်ယွၤအကစၢ်အမံၤ, ဒီးတၢ်တၢ်လၢတၢ်အဖီခိၣ်, ဒီးမၤဘျီက့ၤပုၤဘၣ်တၢ်ဆါအာလီၤ. ဒၤမုးစုးအထံကျိ, အဘၤနၤ, ဒီးဖၢ်ဟံၣ်ဂုၤနီၤ အံၣ်စရုလးအထံတဖၣ်ခဲလၢာ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ. ယကလုာ်ဘၣ်ထံလၢအပူၤ, ဒီးကဆိုထီၣ် တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ. ဒီးဃၣ်အသး, ဒီးဟးထီၣ်ဝဲလၢ အသးထီၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. စီၤနစၢမၣ်ခိးကွၢ်လံာ်တၢ်ဒီးခိးဝဲလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ယွၤအပုၤကညီစီၤအလံၤဂျါ, တဟဲထီၣ်ဝဲ ဒီးတထံၣ်ဘၣ်အီၤဘၣ်, မၤလီၤဒၣ်အကလူးတကဆူအအိၣ်ဒီးဆုၤလီၤတၢ်ကစီၣ်ဆူ အအိၣ်လီၤ. ဒီးအကလူးန့ၣ် စံးဘၣ်စီၤနစၢမၣ်လၢ, ကဘၣ်လဲၤလုာ်ထံလၢထံကျိယာ်ဒုၣ်အပူၤန့ၣ်တက့ၢ်လီၤ. ဒီးအဖံးအညၣ်ကဟဲက့ၤကဒါက့ၤဒီး

ကကဆိုထိုက်အဂ္ဂါလီ၊ ဘဉ်ဆဉ်စီနနမဉ်နာ်ဟူတၢ်ဒီးအသးထီဉ်လီ၊ အဝဲဆၢမုၢ်လၢဝဲလၢစီအလံၤရှါကဟဲဆူ အအိဉ်ဒီး၊ ကဆၢထၢဉ်၊ ဒီးကိးထီဉ်ယွၤအကစၢ်အမံၤ၊ ဒီးတၢ်တၢ်လၢတၢ်အဖီခိဉ်ဒီးကမၤဘျါအတၢ်ဆါအါလီ၊ န့ဉ်လီ၊ ဘဉ်ဆဉ်အတၢ်ဆၢမုၢ်လၢတၢ်အံၤန့ဉ်တကဲထီဉ်ဘဉ်ဝဲဘဉ်၊ မၤန့ဉ်ဒဉ်တၢ်ကစီဉ်လၢ၊ ကဘဉ်လဲၤလုာ်ထံ လၢထံကျိယာ်ဒုဉ်အပူၤန့ဉ်လီ၊ တၢ်သးထီဉ်အဂ္ဂါအဂၤတမံၤန့ဉ် မုၢ်ဒဉ်၊ ဘဉ်မနုၤကဘဉ်လဲၤဆူ ထံကျိယာ် ဒုဉ်န့ဉ်လီ၊ ဘဉ်မနုၤအဃိလဲဉ်န့ဉ်၊ လၢအဝဲအထံအကီၢ်လၢအမုၢ်စူၤရံအပူၤန့ဉ်၊ ထံကျိဂုၤန့ဉ်ယာ်ဒုဉ်၊ လၢအမုၢ်၊ ဒၤမုၢ်စူးအထံကျိလၢအမုၢ်အဘၤနါ၊ ဒီးဖၢ်ဟံအထံကျိသ့ဉ်တဖၣ်အိဉ်ဝဲအဃိလီ၊ လၢတၢ်န့ဉ်အဃိအဝဲအသးထီဉ် ဒီးအသးဟးဂီၤဝဲန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊ လၢတၢ်န့ဉ်အဃိအဝဲက့ၤက့ၤကဒါက့ၤဆူကီၢ်စူၤရံန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊

ဖဲက့ၤက့ၤကဒါက့ၤဆူအကီၢ်စူၤရံအခါန့ဉ်အဝဲဘဉ်ခီကံထံကျိယာ်ဒုဉ်န့ဉ်လီ၊ အဝဲတချးခီကံထံကျိယာ် ဒုဉ်အံၤန့ဉ်၊ ကဆုဉ်နီၤဝဲဒီးကဆိကမိဉ်တၢ်န့ဉ်ဒီးအသးကထီဉ်ဒိဉ်မးအဂ္ဂါန့ဉ်ပစံးသ့လီ၊ ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ န့ဉ်၊ ဘဉ်တၢ်ဟံဖျါအီၤဖဲ၊ **၂စီၤပၤ ၅း၁၃-၁၄** န့ဉ်လီ၊

“ဒီးအခုအပူၤ သးဘူးအသး၊ ဒီးစံးလၢအီၤ၊ ယဟံၤစၢ်၊ ဝံတဂၤန့ဉ်မုၢ်မၤလိာ်နုၤလၢတၢ်ဖးဒိဉ်တမံၤဒီး၊ နကမၤတမုၢ်ဘဉ်ဧါ၊ တုၤအစံးဘဉ်နုၤ၊ လုာ်ထံဒီးကဆိုထီဉ်တက့ၢ်န့ဉ်ဒီးမၤအလီၢ်အိဉ်အါန့ဉ်တက့ၢ်ဆံးဒိဉ် လဲဉ်.”

“ဒီးလဲၤလီၤ၊ ဒီးဘျုးလီၤအသးလၢယာ်ဒုဉ်အပူၤန့ဉ်ဘျီ၊ ဒ်ယွၤအပူၤကညီစံးဝဲအသးန့ဉ်၊ ဒီးအဖံးအညဉ် ဟဲက့ၤကဒါက့ၤဒ်ဖိဆံးတဂၤအညဉ်အသးန့ဉ်၊ ဒီးကဆိုထီဉ်ဝဲလီ.”

စီနနမဉ်အခုအပူၤသ့ဉ်တဖၣ်အကျါ၊ ပုၤတဂၤကိးအီၤလၢ “ယဟံၤစၢ်” န့ဉ်အဃိ၊ တၢ်လၢစီနနမဉ်အံၤ န့ဉ် မုၢ်ပုၤလၢအဂ့ၤတဂၤဒီးဘဉ်တၢ်အဲဉ်အီၤဒီးယူးယီဉ်ပာ်ကဲအီၤလၢအခုအပူၤသ့ဉ်တဖၣ်အကျါလီၤန့ဉ် ပထံဉ် ဘဉ်လီ၊

ပဝဲသ့ဉ်တဖၣ်ပထံဉ်ဘဉ်လၢ၊ စီနနမဉ်အတၢ်သးထီဉ်တၢ်အဂ္ဂါဒီး၊ ဝံတဂၤအံၤအတၢ်မၤလိာ်မၤလီၤ တၢ်အဂ္ဂါန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊ လၢတၢ်န့ဉ်အဃိ၊ ပထံဉ်ဘဉ်လၢ၊ ဝံတဂၤအံၤအတၢ်မၤလိာ်သ့ဉ်တဖၣ်န့ဉ်၊ ပဘဉ် တူၢ်လိာ်အီၤအဂ္ဂါဒီးပဘဉ်ဟ့ဉ်လီၤပသးလၢအစုပူၤဒီးပဘဉ်မၤလၢတၢ်သ့ဉ်အိဉ်သးအိဉ်အပူၤလီၤန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ် လီ၊

ဒ်သိးစီနနမဉ်အခုအပူၤသ့ဉ်တဖၣ်စံးအီၤလၢကဘဉ်တူၢ်လိာ်ဝံတဂၤအံၤအတၢ်ကတိၤဒီး၊ ကအိဉ်ဒီး တၢ်စူၤတၢ်နာ်အဂ္ဂါန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊ အဝဲမၤဝဲဒီးအတၢ်ဆါအါန့ဉ်ဘျါဝဲန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊

တၢ်အဝဲအံၤ၊ မုၢ်ဒဉ်တၢ်လီၤလးတမံၤန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊

ဘဉ်ဆဉ် ပဘဉ်ဟံသ့ဉ်ပာ်သးဘဉ်ဃးဒီး၊ စီနနမဉ်အတၢ်ဘျုးလီၤအသးန့ဉ်ဘျီအဂ္ဂါန့ဉ်လီ၊ အဝဲအိဉ် ဒီးတၢ်သးထီဉ်ဘဉ်ဆဉ်၊ ခီဖျါလၢအခုအပူၤသ့ဉ်တဖၣ်အတၢ်ဆီဉ်ထွဲအခံအဃိအဝဲန့ဉ်ဝဲဒီး၊ ကလဲၤလီၤဝဲဆူထံကျိ ယာ်ဒုဉ်ဒီးကဘျုးလီၤအသးအဂ္ဂါန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊ ပတၢ်ဆိကမိဉ်ကအိဉ်ဝဲတမံၤလၢ၊ အဝဲဘျုးလီၤအသးအဆိ ကတၢ်တဘျီန့ဉ်၊ တၢ်ဆိတလဲတအိဉ်ဘဉ်န့ဉ်ပကထံဉ်ဝဲလီ၊ တၢ်အဝဲအံၤကမၤဝဲဃုဘျီညါန့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်လီ၊

တၢ်လၢစီနနမဉ်တဂၤအံၤန့ဉ်အဝဲအနီၢ်ကစၢ်ဒဉ်ဝဲမၤတၢ်မၤလိာ်မၤလီၤတၢ်ဆူအခုအပူၤအအိဉ်အခါ၊ ပုၤသ့ဉ်တဖၣ်ဘဉ်မၤဝဲတုၤအလၢအပုၤထီဉ်ဝဲအသး၊ အဝဲစ့ၢ်ကိးမၤန့ဉ်၊ တၢ်မၤလိာ်မၤလီၤတမံၤလၢ အကဘဉ်ဘျုး အသးန့ဉ်ဘျီအဃိအဝဲမၤဝဲဒီးဘျီထီဉ်ဝဲလီ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသး၊ မၤလၢပုၤတၢ်အဃိအဝဲမၤန့ဉ်တၢ်အဘျုးအဖျိဉ်န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊ တၢ်အဝဲအံၤကဲထီဉ်တၢ်လီၤကမၤမာ်တမံၤန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊ တၢ်သ့ဉ်တဖၣ်ဝံဒီးက့ၤက့ၤ

ကဒါကုလဆူ ယွာအပူကညီစီအလံရှါအအိန်လီ။

ဘဉ်ဆဉ်, တာ်ဂုာ်အံန့ဉ် တမုာ်လာပကဘဉ်မလိအီဘဉ်. ပကဆိကမိဉ်သကိး, တာ်ဘျာလီအသးနွံ ဘျီအဂုာ်န့ဉ်တက့ာ်. တာ်အံအခီပညီကအိဉ်ဒ်လဲဉ်.

ဘဉ်ဃးဒီးစီနုစမဉ်အဂုာ်န့ဉ် ကစာ်ယုဉ်ဂူးအနီကစာ်ဒဉ်ဝဲအတာ်စံးန့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်လူကဉ် ၄:၂၇** န့ဉ်လီ။

“ဒီးလာဝံစီအလံရှါအစီန့ဉ်, ပုဘဉ်တာ်ဆါအာအိဉ်အါဂလုအံဉ်စရုလးအပူဘဉ်ဆဉ်ဒီး, တမကဆိဘဉ်နီတကဘဉ်, မကဆိဝဲထဲပုစူရံဖိ, စီနုစမဉ်တကစီလီ။”

ဘဉ်မနုအပယိလဲဉ်. မုာ်လာအဝဲအတာ်စူာ်တာ်နာ်အိဉ်ဝဲအပယိလီ။ ဘဉ်ဃးဒီးတာ်စူာ်တာ်နာ်အဂုာ်န့ဉ်လာ ပဝဲသ့ဉ်တဖဉ်အဂီကီသးတကပန့ဉ် ပကဟံးန့ဉ်တာ်မလိဒ်လဲဉ်. ပကဘဉ်နာ်ဟံာ်တာ်ဘဉ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုအတာ် ဟံဖျါလာအမုာ်တာ်ဆါအာအံန့ဉ်မုာ်တာ်ဒ်လဲဉ်န့ဉ်လီ။ ဘဉ်ဃးဒီးတာ်ဆါအာအဂုာ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လာလံာ်စီဆုအ သီတကတြုဒီးအလီလံတကတြု, တာ်ခံမံအပူန့ဉ်လီ။

လာဟီဉ်ခိဉ်တဘျီအပူတာ်ဆါအိဉ်အကလုာ်ကလုာ်ဘဉ်ဆဉ်, လံာ်စီဆုတခီဘဉ်မနုဟ့ဉ်တာ်အဒိ အတာ်လာတာ်ဆါအာန့ဉ်လဲဉ်. တာ်ဆါအာအံန့ဉ်အိဉ်ဒီးအက့ာ်အဂီလာပထံဉ်ဘဉ်အီညီအပယိလီ။ တာ်ဆါအာ အက့ာ်အဂီန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်အီလာတာ်သာမံန့ဉ်လီ။

- (၁) နီခိအက့ာ်အဂီဘဉ်တာ်မဟးဂီအီလီ။
- (၂) နီခိအဒုအတြုသ့ဉ်တဖဉ်ဟးဂီလာကံာ်လီ။
- (၃) တာ်သ့ဉ်ညါတာ်မုာ်ဖဲမုာ်ညဉ်သ့ဉ်တဖဉ်ဟးဂီကံာ်လီ။

ပုလာအမနုတာ်ဆါအာတကအံန့ဉ်, ထံဉ်ဘဉ်တာ်လီပျုလီဖုးဝံအလီခံတယံာ်တမီန့ဉ်အဝဲသ့ဉ် တဖဉ်သံဝဲဒဉ်လီ။

လာတာ်န့ဉ်အပယိ, တာ်ဆါအာအံပကဒိလီအီလာတာ်မနုသ့ဉ်တဖဉ်လဲဉ်. တာ်အဝဲအံမုာ်ဒဉ်, ဖဲ (၁မိ၅၅ ၁:၂၆) အတာ်ကွဲးအသးအသိး, ကစာ်ယွာတုလီပုကညီအခါ, တုလီဝဲဒ်သိအက့ာ်အဂီဘဉ်ဆဉ်, ဒ်သိးကဟး ဂီအဂီတာ်ဒဲးဘးဟဲန့ဉ်ဒီးတာ်ဒဲးဘးန့ဉ်မလာတာ်ပုကညီအပူလီ။

တာ်လာတာ်ဒဲးဘးအံန့ဉ် ရုလီအသးဒီးလုာ်ဘာကံာ်တာ်အပယိ, ပုကညီသ့ဉ်တဖဉ်, နီသးတကပ အတာ်ဘဉ်ထွဲ, နီခိတကပအတာ်ဘဉ်ထွဲ, အလုာ်အလုာ်, အတာ်ဟံသ့ဉ်ဟံသးသ့ဉ်တဖဉ်မကဲထီဉ်တာ်ဟးဂီ န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီ။ တာ်လာတာ်ဒဲးဘးအံန့ဉ်လုာ်ဘာကံာ်ပုကညီအခါ, အါမုာ်ဂု, စုမုာ်ဂု, ပုကညီသ့ဉ်တဖဉ် နီသးတကပအတာ်သ့ဉ်ညါန့ဉ် ဘဉ်တာ်မလာဘာအီလာ မုာ်ကီလံာ်စဉ်တဉ်အပယိ, ဘဉ်ဃးဒီးတာ်မုာ်တာ်တီအဂုာ် န့ဉ်လဲပူကံာ်အီဒီးအိဉ်ဒဉ်လာတာ်ဒဲးဘးအပူလီ။ ဖဲ (၂ကရံဉ်သုး ၄:၄ န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်အီဒ်အံလီ။ “လာအဝဲ သ့ဉ်အပူဟီဉ်ခိဉ်အကစာ်မလဲးပုလာအတစူာ်တနာ်ဘဉ်အသး, ဒ်သိးခရံဉ်လာအမုာ်ယွာအက့ာ်အဂီတကန့ဉ် အလာကပီ, အတာ်သးခုအကစီဉ်အတာ်ကပီ, သုတကပီထီဉ်ဘဉ်အီတဂုလီ။) န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ။

ပနာ်ဟံာ်တုာ်လံ, တာ်လာတာ်ဆါအာအံန့ဉ် မုာ်ဒဉ်တာ်ဒဲးဘးအလုာ်အပူအဂုာ်န့ဉ်ဒီး, ပကလဲကဒီးဆူ တာ်ဘျာလီအသးနွံဘျီလာ စီနုစမဉ်ဘျီထီဉ်ကုလာတာ်ဆါအာအဂုာ်လာအမုာ်တာ်အခီခါနွံခါ, ဒ်ပစံးတာ်အသိး, တာ်အဆီနွံဆီလာအပူဖျဲးလာတာ်ဒဲးဘးအပူန့ဉ်လီ။

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်မၤအသးတမံၤမံၤအဂ့ၢ်ဒီး, တၢ်ဆၢကတီၢ်စ့ၢ်ကိးကဘၣ်အိၣ်ဝဲတၢ်ဂျီလီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဂီၢ်န့ၣ်, ကစၢ်ယွၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အဆီလၢအဒိ သိးလိာ်အသးအိၣ်န့ၣ်လၢပုၤကဘၣ်ထီၣ်ဝဲဆူကစၢ်ယွၤအဘိအမ့ၢ်အဂီၢ်လီၤ. (ယူဒၤ ၁:၃)

ဒ်သိးလံာ်စီဆုံလၢအမ့ၢ်, လံာ်ဝံယဂျါယၤ ၃၅:၈-၁၀, ဒီး ၆၅:၂၀ အပူၤလၢအမ့ၢ် “ကျဲစီဆုံ” အံၤန့ၣ်အ သိး, တၢ်ဒဲးဘး အတၢ်လုာ်ဘၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်, ဖဲ လံာ်စီဆုံတဆၢလၢအမ့ၢ်, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၅၁:၅** အတၢ်ကွဲးအဃိလီၤ.

“ကွၢ်ကွၢ်, ယအိၣ်ဖျဲၣ်လၢတၢ်အတၢ်သီအပူၤ, ဒီးယဖိၢ်အထီၣ်ယၤလၢတၢ်ဒဲးဘးအပူၤလီၤ.”

ဒ်လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအတၢ်ကွဲးအသိး, ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဖျဲၣ်လၢတၢ်အတၢ်သီအပူၤဒီးတၢ်ဒဲးဘး အပူၤလီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်, မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဘျၢလီၤအသးန့ၣ်ဘျီအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကဟံးန့ၢ်အခိပညီဆူ တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဂ့ၢ်လၢတၢ်သးခုကစီၣ်အစီအပူၤန့ၣ်လီၤ.

(ဝံယဂျါယၤ ၂:၃, ဒီးပုၤဂီၢ်မ့ၢ်အါကလုာ်ကလဲၤဒီးစံး, ဟဲ, လဲၤထီၣ်သကိးဆူယွၤအကစၢ်, ဆူစီယၤကိာ် အကစၢ်အဟံၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.) တၢ်အဝဲအံၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်တဖၣ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဂ့ၢ်လီၤ.

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, လၢတၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်အဂီၢ်ပဟံးန့ၢ်တၢ်အဒိအတဲာ်သ့ၣ်စ့ၢ်ကိးလၢစီန့ၣ်အိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်စ့ၢ် ကိးဒါ. သ့ဝဲလီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ရီမုၢ် ၁၅:၄** န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒိအံၤ, ဖဲဒၣ်တၢ်ကွဲးအသးတဘီလၢလၢန့ၣ်, ဘၣ်ကွဲးအသးလၢပဘၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဂီၢ်, ဒ်သိး တၢ်ဝံသးစူ, ဒီးတၢ်မၤမ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကွဲးအသးတဖၣ်သတးဒီးပကအိၣ်ဒီးတၢ်မ့ၢ်လၢလီၤ.”

တၢ်ကတီၢ်ဖိတဘီလၢအမ့ၢ် “ပ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သးခုကစီၣ်အစီတဖၣ်အပူၤလၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်တ ခါဒီး, “ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကွဲးအသးတဖၣ်” န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်လံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်တကတြၢလၢပဘၣ်ဖးအိၣ်ဒီးပဘၣ်ဟံးန့ၢ် တၢ်မၤလိအဂ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢအပူၤန့ၣ်ပထံၣ်လီၤ.

အခဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူ, လၢပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဆီန့ၣ်ဆီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ် အခိၣ်ခါန့ၣ်ခါလၢတၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်သံအပူၤန့ၣ်လီၤ.

၁. တၢ်ဘျၢလီၤအသးအခိၣ်ထံးတဘျီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ခိၣ်အတၢ်ခါ.

ခိၣ်အတၢ်ခါအခိၣ်ထံးတဘျီအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ပန့ၢ်စ့ၢ်ကိး လၢကစၢ်ယွၤအဖိခွါအိၣ်တဂၤဃီလၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်အံၤန့ၣ် တူၢ်သံအသးလၢပဂီၢ်လၢသ့ၣ်ဖျၢၣ်ထူၣ်စုညါ ဒီးဃုထၢက့ၤပုၤလၢအဘျီအစ့ၤအါမးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်, လၢ **လံာ်စုၤတြၢ ၁၁:၆** အသိးန့ၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်တၢ်န့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီး, တၢ်ဘၣ်အသးတသ့ဘၣ်, အဂ့ၢ်ဒိအံၤ, ပုၤလၢအဟဲဃီဆူယွၤအအိၣ်, ဘၣ် န့ၣ်လၢအအိၣ်, ဒီးလၢအမ့ၢ်ပုၤဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဘျးလၢပုၤလၢအဃုအီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.”

ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ်အံၤန့ၣ်တမ့ၢ်ထဲလၢကစၢ်ယုၣ်ဂူးအံၤန့ၣ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိဒ်လဲာ် တကးဘၣ်, မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤပုၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်, ပုၤတဂၤလၢလၢအဲၣ်ဒီးဘူးဒီးကစၢ်ယွၤ န့ၣ်အဆိကတၢ်ကဘၣ်ခိဖျိကစၢ်ယုၣ်ဂူးန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်ယီၤဟ့ၣ် ၁၄:၆, ဒီး ၁၀:၉ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ယှဉ်ရှူးစံးဘဉ်အီ၊ ယဲဒဉ်အံယမုာ်ကျဲ၊ ဒီးတၢ်မုာ်တၢ်တီ၊ ဒီးတၢ်မူလီ၊ မ့တမုာ်ဘဉ်ယၢဒီး၊ ပုၤတဟဲ ဘဉ်ဆူဟ်အအိဉ်နီတကဘဉ်.”

“ယဲဒဉ်အံ၊ ယမုာ်ကျဲစၢလီ၊ မုာ်ယၢသတးဒီး၊ ပုၤမုာ်ဟဲန့ၣ်ဝဲဒီး၊ ကတုၤလၢတၢ်အုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤအီဒီး ကန့ၣ်က့ၤဟးထီဉ်၊ န့ၣ်က့ၤဟးထီဉ်ဝဲ၊ ဒီးကထံဉ်န့ၣ်တၢ်အိဉ်တၢ်အီလီ.”

တၢ်လၢ တၢ်ဘျုးလီၤအသးအခိဉ်ထံးတဘျီအံၤ အတၢ်မၤအံၤန့ၣ် အိဉ်ဝဲဒဉ်ဒံးလၢတၢ်ဒဲးဘးအပူၤန့ၣ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ခိဉ်အတၢ်ခါအဆိကတၢ်တဘျီအံၤ ဆၢဘဉ်ပုၤဆူတၢ်ဆူးတၢ်ဆါလၢကဘျီထီဉ်အဂီၢ် မုာ်ဒဉ်ကျဲလၢအဘဉ်ဒီးမုာ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ဟ်လီၤသးလၢတၢ်ကၢ်တၢ်ကျၢအဖီခိဉ်လီၤ.

၂. တၢ်ဘျုးလီၤအသးခံဘျီတဘျီ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ ခိဉ်အတၢ်ခါ.

တၢ်လၢ၊ တၢ်ဘျုးလီၤအသးခံဘျီတဘျီ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ ခိဉ်အတၢ်ခါအံၤန့ၣ်၊ ဒုးစဲဘူးလိာ်အသးဒီးလဲၤ သကိးဒဉ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်ကစၢ်ယုဉ်ရှူးအိဉ်ထီဉ်ဝံၤအလီၢ်ခံ၊ တၢ်သ့ဉ်ညါယုဉ်ရှူးဒီးတၢ်အခိဉ်ထံးလၢအမုာ်လံာ် စီဆုံန့ၣ်ဘဉ်တၢ်ဒုးသ့ဉ်ညါအီလၢပုၤဂၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတဂၤလၢ်လၢအကဲထီဉ်ပုၤန့ၣ်တၢ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်န့ၣ် အဝဲ သ့ဉ်အဲဉ်ဒီးသ့ဉ်ညါကစၢ်ယုဉ်ရှူးအဂီၢ်ဒီးဘဉ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံအဂီၢ်န့ၣ်အဝဲအသးအိဉ်လၢကဖးလံာ်စီဆုံန့ၣ်အါထီဉ် ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်၊ ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ **၁ပုးတရူး ၂:၂** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးသုမုာ်လုာ်ကွၢ်တၢ်လၢ ပကစၢ်မုာ်တၢ်ဂ့ၤဒီး၊ ဒ်ဖိဆံးအိဉ်ဖျဲဉ်သီအသိးန့ၣ်၊ ဆၢန့ၣ်တၢ်န့ၣ်ထံနီၢ်စၢ်ဘဉ်ဃး ဒီးသ့ဉ်ဒီးသး၊ ဒ်သိးသုကဒိဉ်ထီဉ်လၢအီတုၤလၢတၢ်အုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤတက့ၢ်.”

ဒ်သိး၊ ဖိဆံးအိဉ်ဖျဲဉ်ထီဉ်သီ၊ ဆၢန့ၣ်တၢ်န့ၣ်ထံနီၢ်စၢ်အသိး၊ ပုၤအိဉ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လၢကစၢ်ခရံာ်အပူၤ န့ၣ် စ့ၢ်ကီး၊ ကဘဉ်မုာ်ပုၤလုာ်ကွၢ်တၢ်လၢ ပကစၢ်ယုဉ်ရှူးဒီးပဘဉ်အိဉ်စ့ၢ်ကီးဒီးတၢ်သးအိဉ်လၢတၢ်ဖးလံာ်စီဆုံ န့ၣ် လီၤ.

တၢ်လၢ၊ လံာ်စီဆုံလၢအအိဉ်ဒီးတၢ်မုာ်တၢ်တီအံၤန့ၣ်၊ မၤအသးဒ်၊ တၢ်အကလုာ်အကထါလၢ မၤအသးဒီး ထံအံၤန့ၣ်ကသ့စီဘဉ်ပုၤဒီးကမၤစီဆုံပုၤအဂီၢ်န့ၣ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်အုးပုးစူး ၅:၂၆** န့ၣ်လီၤ.

“ဒ်သိးကမၤစီဆုံအံၤလၢ တၢ်သုစီလၢထံ၊ လၢတၢ်အကလုာ်အကထါအပိ၊”

မုာ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢလံာ်စီဆုံ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ ကစၢ်ယုဉ်ရှူးအကလုာ်သ့ဉ်တဖဉ်အံၤန့ၣ်၊ မၤစီဆုံထီဉ်ပုၤတၢ်ဒဲး ဘးဖိ၊ ဒ်ပကစံးတၢ်အသိး၊ တၢ်စီတၢ်ဆုံကအိဉ်ထီဉ်အဂီၢ်န့ၣ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်ယီၤဟဉ် ၁၇:၁၇** န့ၣ်လီၤ.

“မၤစီဆုံအီလၢနတၢ်မုာ်တၢ်တီတက့ၢ်. နကလုာ်နကထါန့ၣ်မုာ်တၢ်မုာ်တၢ်တီလီ.”

လၢတၢ်န့ၣ်အပိ ကစၢ်ယုဉ်ရှူးအကလုာ်ကထါအံၤန့ၣ်ဘဉ်တၢ်ဒိလီၤအီလၢ ထံန့ၣ်၊ ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. တၢ်လၢ ထံန့ၣ်ပုၤသုအီလၢ ပုၤမၤကဆီထီဉ်ကွံာ်တၢ်လၢကပံာ်ဒီးဖဉ်ကမူဉ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးကစၢ်ယုဉ်ရှူးအကလုာ်ကထါ စ့ၢ်ကီးမုာ်တၢ်လၢအမၤကဆီထီဉ်တၢ်ဒဲးဘးအကပံာ်ဒီးအဖဉ်ကမူဉ်န့ၣ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ပမုာ်ဖးဘဉ်လံာ်စီဆုံန့ၣ်၊ ကဆၢပုၤဆူတၢ်ဆိကမိဉ်လၢအဘဉ်၊ ပတၢ်ကတိၤဒီးပတၢ်ဟူးတၢ်ဝဲသ့ဉ်တဖဉ်အပူၤန့ၣ်ပကထံဉ်လီၤက့ၤပတၢ်ဒဲး ဘးဒီးပကျဲသ့ဉ်တဖဉ်လၢအကမ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အပိ ပုၤတဂၤလၢ်လၢမုာ်ထံဉ်လီၤက့ၤအတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်ဒီး အသးန့ၣ်ကဆီတလဲလိာ်အသးဒီးဒ်သိးကပျီၤယၢ်လီၤက့ၤအသးန့ၣ်၊ ဘဉ်တၢ်ကျၢ်ဘၢအီလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်မုာ် တၢ်တီအပိလီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်ပျီၣ်ယၢ်လီၤက့ၤပသးလၢ နီၣ်သ့ၣ်နီၣ်သးအပူၤလီၤတၢ်လီၤဆဲးလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်လၢ, တၢ်ဘျၢလီၤအသးခံၣ်ဘျီတဘျီအဂ့ၢ်န့ၣ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘျၢအသးတဖၣ်လၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

၃. တၢ်ဘျၢလီၤအသးသၢဘျီတဘျီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ခိၣ်အတၢ်ခါ

တၢ်မၤကဆိထီၣ်ပသးဒီးပဃုသ့ၣ်ညါလံာ်စီဆုံအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ဒုးကဲထီၣ်တၢ်နာ်ကစၢ်ခရံၣ်ဒ်သိးဖိဆံးအိၣ်ဖျဲၣ်သီအသိးဒီးဆူကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အသိးန့ၣ်ကဒိၣ်ထီၣ်ထီထီၣ်ဝဲအဂီၢ်လီၤ.

ဖဲတၢ်အတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ပုၤတဂၤလၢလၢဆူးကွံာ်ညိကွံာ်အတၢ်တကဲးပတ်လၢအတဂ့ၤဒီးတလူၤပိာ်ထွဲဘၣ် ကျဲလၢအတဂ့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ် စးထီၣ်ဖဲအံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒုၣ်သးစီဆုံမၤတၢ်လၢပသးကံာ်ပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ယိဟၣ် ၁၆:၈** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတုၤအဟဲဝဲဒီး, ကသိၣ်ယိၣ်ဟီၣ်ခိၣ်လၢ တၢ်ဒဲးဘးအဂ့ၢ်, ဒီးလၢတၢ်တီတၢ်လီၤအဂ့ၢ်, ဒီးလၢတၢ်စံာ်ညိၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.”

ဖဲပုၤလၢအမၤစၢၤတၢ်တဂၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, သးစီဆုံဟဲလီၤဆူပအိၣ်ဒီးပမ့ၢ်ဒိကန့ၣ်တၢ်န့ၣ်ပဘၣ်မၤကတၢ်ကွံာ်တၢ်အတၢ်သီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပဘၣ်ဟးဆွဲးဒီးတၢ်အတၢ်သီအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒုၣ်သးစီဆုံအတၢ်မၤလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, ဖဲအတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်, ကဘၣ်အုၣ်ခိၣ်လီၤအသးအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပဆိကမိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢကမၤခူသ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်တမံၤလၢအမ့ၢ် ပအိမိာ်အိခွဲးအဂ့ၢ်န့ၣ်ပုၤသ့ၣ်ညါအီၤအဂ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲ ပဖးလံာ်စီဆုံအခါ ကစၢ်ယွၤန့ၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်ခဲလၢာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဒီးပမၤကတၢ်ကွံာ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အါတက့ၢ် ပအဲၣ်ဘၣ် TV, တၢ်ဂီၤမူအါမးလီၤ. တၢ်ဂီၤမူအသီသ့ၣ်တဖၣ်ပအဲၣ်ဒီးကွၢ်အီၤလၢအဆိကတၢ်လီၤ. တၢ်လၢာ်ဘျီလၢာ်စ့ၤသ့ၣ်တဖၣ်ပတဆိကမိၣ်အီၤလၢၤဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ် အခဲအံၤဒု, ပတမၤလၢၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပစံးကတီၤတၢ်ဆူပုၤအဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပကတီၤတၢ်အခါပသူတၢ်ကတီၤလၢအအာအသီဒီးလၢအမၤဆူးမၤဆါတၢ်ဘၣ်ဆၣ်ပကတီၤဒ်ညိန့ၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပဆိကမိၣ်ဝဲလၢတမ့ၢ်တၢ်နီတမံၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အခဲအံၤပသ့ၣ်ညါလၢ, ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပကစၢ်အလၢကပီၤန့ၣ်ဒီးဖဲပကတီၤတၢ်အခါပဘၣ်ပလီၢ်ပသးဒီးပဘၣ်ကတီၤပထးခိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပအုၣ်ခိၣ်လီၤပသးဆူပုၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢညါခိပအိသံးသ့ဒီး ပထံၣ်လိာ်ပသးဒီးပတံၤသကိးလၢအလီၤကံာ်ဒီးပုၤကိးမုၢ်န့ၣ်န့ၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်, အခဲအံၤပဟးဆွဲးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဒီးလၢခံလၢလၢန့ၣ်ပတမၤအီၤလၢၤဘၣ်.

ပအုၣ်လီၤပသးဘၣ်ဃးဒီးပဟးဆွဲးတၢ်တဂ့ၤတဘၣ်အဂ့ၢ်ဒီးပကအိၣ်မူဒ်ကစၢ်ယွၤဘၣ်အသးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအဖိခိၣ်အဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဒီးပကလုာ်ထီၣ်ပသးဆူကစၢ်ယွၤအအိၣ်န့ၣ်ကကဲထီၣ်ဒုၣ်ဝဲတဆီဘၣ်

တဆီလီ၊ လာပတံပညိဉ်ဒီးပခိဉ်အတံခါအံန့ဉ်လဲထီဉ်ဝဲတဆီဘဉ်တဆီဆူတံဘျာလီအသးလွံဘျီတဘျီ
လာခိဉ်အတံခါအသီတခါအဂ့ဉ်န့ဉ်လီ၊

၄. တံဘျာလီအသးလွံဘျီတဘျီ၊ ဒ်ပစံးတံအသိး၊ ခိဉ်အတံခါ

တံဘျာလီအသးအဝဲအံ၊ ဒ်ပစံးတံအသိး၊ ခိဉ်အခါအဝဲအံမ့ဒ်၊ ဒ်သိးပကလူပိဉ်ထွဲကစံးသးအဂီ
န့ဉ် ပဘဉ်ဆူးကွံဉ်ညိကွံဉ်ပသးဒီးပဘဉ်လုာ်ထီဉ်ပသးဆူကစံးယွအအိဉ်အဂ့ဉ်န့ဉ်လီ၊ ဘဉ်ဃးဒီးတံဂ့ဉ်အံန့ဉ်
ပကမလဘဉ်အီအဂီ၊ ပဘဉ်ဃုနံဟံကစံးယွအကလုာ်ကထါထံထံဆးဆးန့ဉ်လီ၊ အန့ဉ်သတးဒီး၊ ပကသ့ဉ်
ညါနံဟံတံဘဉ်ဃးဒီးပုၤခရံဉ်ဖိတကအတံအိဉ်မူန့ဉ် ကဘဉ်မ့တံဒ်လဲဉ်ဒီးကဘဉ်ကွံဆာဉ်မဲဉ်တံဒ်လဲဉ်အ
ဂ့ဉ်န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်ဖဲ **လံာ်ဖဲးလံးပံး ၁:၂၉** န့ဉ်လီ၊

**“အဂ့ဉ်ဒ်အံ၊ တံဟ့ဉ်သုလၢ ခရံဉ်အဂီထဲလၢသုကစံးက့ၤန့ဉ်က့ၤအီတမ့ဘဉ်၊ မ့လၢသုကဘဉ်တံနး
တံဖျိဉ်လၢအဂီစုာ်ကီးလီ၊”**

လာလံာ် **၁ပုးတရူး ၂:၂၁** န့ဉ် စုာ်ကီးပထံဉ်ဘဉ်လီ၊

**“အဂ့ဉ်ဒ်အံ၊ သုဒီးတံကီးန့ဉ်သုဆူအဝဲန့ဉ်လီ၊ အဂ့ဉ်ဒ်အံ၊ ခရံဉ်ဒီးတံလၢပဃိ၊ ဒီးဟံလီတံအိ
အတံ၊ ဒ်သိးပကယီအခိဉ်လီန့ဉ်လီ၊”**

တံဒိဉ်ထီဉ်ထီထီဉ်ဘဉ်ဃးဒီးတံနံကစံးယုဉ်ဂူးအခိဉ်ထံးတတီအံန့ဉ်ဒုးသ့ဉ်ညါစုာ်ကီးပုၤဆူ ပက
ဘဉ်လူပိဉ်ထွဲကစံးခရံဉ်အခိဉ်လီအဂ့ဉ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊ အန့ဉ်သတးဒီးကစံးယုဉ်ဂူးစံးဘဉ်ပုၤလၢတံ ကတီ
တတီအံအဂ့ဉ်န့ဉ် ကမလဆီတလဲကွံဉ်ပသးအဂ့ဉ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်မးသဲ ၁၆:၂၄** န့ဉ်လီ၊

**“တုၤန့ၤတစုယုဉ်ဂူးစံးဘဉ်အပျီအဘိဉ်၊ ပုၤမ့ဉ်ပိဉ်အသးလၢယခံတကၤန့ဉ်၊ မိအညိကွံဉ်အသးဒဉ်
ဝဲ၊ ဒီးဟံးန့ဉ်အထုဉ်စုညါ၊ ဒီးပိဉ်ယခံတက့ၤ၊”**

ဘဉ်ဃးဒီးကစံးယုဉ်ဂူးအတံကတီတတီအံအပဃိ၊ ပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်၊ ထံဉ်လီက့ၤအသးဒီး၊ က
ဘဉ်အိဉ်မူဝဲဒ်လဲဉ်န့ဉ် နံဟံဝဲလီတံလီဆဲးလီ၊ လၢတံန့ဉ်အပဃိ အဝဲသ့ဉ်တဖဉ်ညိကွံဉ်အသးဒီးသမာကွံဉ်
နီခိအတံသးကွံသ့ဉ်တဖဉ်ဒီးမလဲဒ်ကစံးခရံဉ်အသိးန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ၊

လာတံန့ဉ်အပဃိ ပုၤတံမာဖိစီပီလူးကွဲးတံဘဉ်ဃးဒီးပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်လၢအအိဉ်ဝဲလၢ၊ တံဘျာလီ
အသးလွံဘျီတဘျီအတံအံသ့ဉ်တဖဉ်ကထံဉ်ဘဉ်တံဒ်လဲဉ်အဂ့ဉ်န့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်ရီမုၤ ၁၂:၂** န့ဉ်လီ၊

**“ဒီးသုတအိဉ်ဒီးပုၤအအံတဃဉ်ဖိအက့ၤအဂီတဂ့ၤ၊ မ့မ့လဲလိဉ်သုက့ၤသုဂီလၢတံမက့ၤသု
သးသီ၊ ဒ်သိးသုကမကွံဉ်ယွအတံဘဉ်အသးလၢ အမ့တံဂ့ၤ၊ ဒီးတံလၢပဂ့ၤအဲဉ်ဒီး၊ ဒီးတံလၢတံပုၤ
မ့တံဒ်လဲဉ်ဒ် လဲဉ်န့ဉ်တက့ၤ၊”**

တံကတီလၢအမ့၊ သုမ့တအိဉ်ဒီးပုၤအအံတဃဉ်ဖိအက့ၤအဂီတဂ့ၤအံန့ဉ်၊ မ့ဒ်တံလၢအဂ့ၤ၊ တံ
လၢ အလိဉ်ဘဉ်၊ ဒီးတံလၢတံပုၤလၢအမ့ကစံးယွတံဘဉ်အသးလီ၊ မ့စုာ်ကီး (တံဟံးန့ဉ်ထုဉ်စုညါ) တံနံ
ဟံတံဘဉ်ဃးဒီးကစံးယွအသးလၢမကဲထီဉ်သ့ဉ်သီသးသီလၢပဂီန့ဉ်လီ၊

တံလၢတံဟံးန့ဉ်ထုဉ်စုညါအဂ့ဉ်အံန့ဉ်၊ လၢကစံးယုဉ်ဂူးအတံထံဉ်တခီကမ့မန့လဲဉ်၊ တံအဝဲအံ
မ့ဒ်၊ အဝဲတူာ်သံအသးဒ်သိးကအုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤပုၤဟီဉ်ခိဉ်ဖိခဲလၢအဂီလီ၊ လၢက့ၤဒ်အံအပုၤန့ဉ် ဒ်သိးအပျီ

အဘိဉ်သုဂ်တဖဉ်ကလူပိဝ်ထွဲအခံန့ဉ်အဝဲကိးထီဉ်အဝဲသုဂ်အဂုဉ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်ရိမုဉ် ၁၂:၁** လာအမုဉ် စီပီလူးအတၢ်ကတိၤန့ဉ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ဉ်ဒီး၊ ပုၤသ့ဉ်ဝဲၤသ့ဉ်ဇာ၊ ယဃုကညးသုလၢယုၤအတၢ်သးကညီၤတဖဉ်အဃိ၊ ဒ်သိးသုကဟ် သုနီၢ်ခိလၢတၢ်လုာ်မူစီဆုံ၊ တၢ်ဘဉ်ယုၤအသး၊ လၢအမုဉ်သုတၢ်မၤအဂုၤအဘဉ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤစံးဘဉ်ပုၤစ့ၢ်ကိးလၢ၊ ပကဘဉ်အိဉ်မူဒီးပကလူဘဉ်ကစၢ်ယုၤအသးအဂီၢ်န့ဉ်ပကဘဉ်အိဉ်ဒီးသးလၢအသိး၊ ပဘဉ်ညိကွံာ်ဘဉ်ပသးအတၢ်သးလီၤ၊ ပနီၢ်ကစၢ်ဒဉ်ပဝဲ၊ (ပသးသမူဒီး ပတၢ်သးကွံာ်သ့ဉ်တဖဉ်) ကဘဉ်မုဉ်တၢ်လုာ်မူစီဆုံလၢကစၢ်ယုၤအဂီၢ်န့ဉ်လီၤ.

တၢ်လုာ်လၢပလုာ်ထီဉ်အီၤသ့သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ် ကမုဉ်တၢ်မနုၤတဖဉ်လဲဉ်. တၢ်သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်မုဉ်ဒဉ်တၢ်လုာ်တၢ်ဟ်တၢ်၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး ပဟ့ဉ်လီၤပသးလၢ တၢ်မုဉ်လၢနီၢ်နီၢ်လၢပကန့ဉ်ဘဉ်အီၤသ့ဉ်တဖဉ်လၢအမုဉ်ပတၢ်မံၤမိၢ်၊ ပတၢ်ပညိဉ်၊ ပတၢ်ဆၢကတီၢ်၊ ပက့ဉ်ပစုဒီးပတၢ်အိဉ်မူသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ.

ပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်လၢအသးအိဉ်လူပိဝ်ထွဲကစၢ်ယုၤဂူးအခိဉ်လီၤန့ဉ် မူခိဉ်ဘီမုဉ်ဟ်ကစၢ်ယုၤကိးအဝဲသ့ဉ်လၢ ပုၤစီဆုံဖိသ့ဉ်တဖဉ်အဂုဉ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်စံးထီဉ်ပတြၢ ၅၀:၅** န့ဉ်လီၤ.

“ဒုးအိဉ်ဖိဉ်ရိဖိဉ်ယပုၤစီဆုံလၢအအာဉ်လီၤအီၤလီၤတၢ်ဒီးယၤလၢတၢ်လုာ်တဖဉ်န့ဉ်ဆူယအိဉ်တက့ၢ်.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤစံးဘဉ်ပုၤလၢ၊ ပုၤသ့ဉ်တဖဉ်အံၤန့ဉ် မုဉ်ဒဉ်ယုၤအပုၤစီဆုံန့ဉ်လီၤ. တၢ်အခိဉ်ခါတၢ်၊ ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဟ့ဉ်လီၤအသးလၢကလံာ်ဆုသ့ဉ်တဖဉ်အံၤန့ဉ်မုဉ်ဒဉ်တၢ်ဒ်သိးကစၢ်ယုၤအဂီၢ်ကစၢ်မၤတၢ်အသိး၊ ကစၢ်ယုၤဒီးပုၤအခါစးအိဉ်ဒီးတၢ်အာဉ်လီၤအီၤလီၤတမံၤန့ဉ်လီၤ. ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ **လံာ်ဇုၤတြၢ ၁၀:၇** န့ဉ်လီၤ.

“တုၤနုၤတစုယစံးလၢ၊ ယဟဲယဲ၊ ကွၢ်ကွၢ်၊ လၢလံာ်တထူအပူၤန့ဉ်၊ တၢ်ကွဲးအသးလၢ ယဂုၢ်ယက့ၢ်၊ ဒ်သိးယကမၤဖဲဒဉ်နသး၊ ကစၢ်ဇာ၊ ”

ပဘဉ်ညိကွံာ်ပသးတုၤဒဉ်လဲာ်ပသံတစုဒီးပဘဉ်လုာ်ထီဉ်ပတၢ်သးကွံာ်လၢဟီဉ်ခိဉ်တကပဒီးပဘဉ်မၤတၢ်အာဉ်လီၤအီၤလီၤဆူကစၢ်ယုၤအအိဉ်အဂုဉ်န့ဉ်ပဘဉ်ဟ်ဖျါအီၤဒ်ပတၢ်ဒီးဘျၢပသးလၢထံအဂုဉ်န့ဉ်မုဉ်ဒဉ်တၢ်ဘျၢလီၤသးအဂုဉ်န့ဉ်လီၤ.

၅. တၢ်ဘျၢလီၤအသးယံာ်ဘျီတဘျီ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ ခိဉ်အတၢ်ခါ

တၢ်ဘျၢလီၤအသးယံာ်ဘျီတဘျီအံၤန့ဉ် မုဉ်ဒဉ် ပမၤလၢထီဉ်ပုၤထီဉ်က့ၤပတၢ်အာဉ်လီၤအီၤလီၤအဂုဉ်န့ဉ်လီၤ. ကစၢ်ယုၤဒီးပုၤအခါစးအတၢ်အာဉ်လီၤအီၤလီၤ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ ပအိဉ်ဒီးသးတဖျၢဉ်ဃီအဂုဉ်အံၤန့ဉ် မုဉ်တၢ်လီၤကမၤကမၢ်တမံၤလီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ဒ်သိးပမၤတၢ်အာဉ်လီၤအီၤလီၤတၢ်အဂုဉ်န့ဉ်ပဘဉ်မၤလၢထီဉ်ပုၤထီဉ်အဂုဉ်န့ဉ်မုဉ်တၢ်အရူဒိဉ်ကတၢ်အဂုဉ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ **လံာ်စံးထီဉ်ပတြၢ ၁၁၆:၁၄** န့ဉ်အသိးလီၤ.

“ယကမၤဘျၢယုၤလၢတၢ်ဘဉ်ဃးဒီးယဆိဉ်တၢ်လၢအပုၤဂီၢ်မုဉ်ခဲလၢာ်အမဲာ်ညါခဲကန့ဉ်အံၤလီၤ.”

ပုၤလၢဆိဉ်လီၤအသးလၢကစၢ်ယုၤအမဲာ်ညါတဂၤလၢလၢန့ဉ် ကြးအိဉ်မူဝဲဒ်လံာ်စီဆုံတဆၢလၢအဖိခိဉ်အသိးန့ဉ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမုဉ်ဒဉ်တၢ်စံဉ်ညိဉ်ဟ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢအကလီၤကံဒီးအဖိခွါအက့ၢ်အဂီၤ၊ ဒ်သိးအဝဲဒဉ်ကကဲထီဉ်ဝဲကိလၢဒီပုၤဝဲအါဂၤအကျါန့ဉ်လီၤ. (လံာ်ရိမုဉ် ၈:၂၉) ဒ်န့ဉ်အသိး၊ ပုၤတဂၤမုဉ်အိဉ်လၢခရံဉ်အပူၤန့ဉ်မုဉ်အမုဉ်တၢ်တုအသိးလီၤ.

ဘဉ်းဒီးတၢ်တုအသီအံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ကလာတံ ၆:၁၅** အသီး, ကစၢ်ယွၤ အတၢ်ထံၣ်ဘဉ်းဒီး ပုၤခရံၣ်ဖိတဂၤအကီၢ်တၢ်အရ့ဒိၣ်ကတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်လာယုၣ်ဂူးခရံၣ်အပူၤန့ၣ်, ဒီးတၢ်ကူးတရံးမ့ၢ်ဂုၤ, တဒီးဘဉ်တၢ်ကူးတရံးမ့ၢ်ဂုၤ, တမ့ၢ် တဘဉ်တၢ်ဘဉ်. မ့ၢ်တၢ်တုအသီန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လီၤ.”

တၢ်တမ့ၢ်ဘဉ်တၢ်နီတမံၤလၢ, ပမ့ၢ်ပုၤယုၣ်ဒ်ဖိမ့ၢ်ဂုၤ, ပုၤကလုာ်အဂၤမ့ၢ်ဂုၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ပဘဉ်မ့ၢ်တၢ် တုအသီအဂ့ၢ်န့ၣ်အရ့ဒိၣ်မးလီၤ. ဘဉ်းဒီးပမ့ၢ်တၢ်တုအသီအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ကလီးစဲ ၃:၉-၁၀**, န့ၣ်လီၤ.

“ကတိၤလိာ်သုးလၢတၢ်ကတိၤကဘျးကဘျာ်တဂုၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤလီၤလံာ်ဒီးအတၢ်မၤတဖၣ်န့ၣ်, သုဘဉ်ကွံာ်လံ, ဒီးသုကူထီၣ်သီးထီၣ်ကုၤလံပုၤသီလၢတၢ်မၤကုၤအီၤအသီဆူတၢ်သ့ၣ်ညါ, ဒ်ပုၤတုအီၤတဂၤ အက့ၢ် အဂီၤအသီးန့ၣ်လံ.”

လံာ်စီဆ့တဆၢအံၤအပူၤ တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ် “ပုၤသီ” အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ် “တၢ်ဘဉ်တုအသီ” အဂ့ၢ်န့ၣ် လီၤ. လၢ “တၢ်ဘဉ်တုအသီ” အပူၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ခဲကလုာ်လၢအမ့ၢ်, “ပုၤလီၤလံာ်” ဒီး “ပုၤအသီ” ခံမံၤန့ၣ်အိၣ် ဒ်ဝဲတပူၤဃီလီၤ. ဒ်ပစံးတၢ်အသီး, ပုၤလၢအလုၤပိာ်ထွဲကစၢ်ခရံၣ်အခံတဂၤဒ်လဲၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံသ့ၣ်ဟံသး ခံမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လၢအအိၣ်ဖျဲၣ်သီလံလံာ်အခါအိၣ်ဒီးသးလၢအဘဉ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ် ထုးဃာန့ၣ်ဒီး, ဖဲအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဖျဲၣ်ထီၣ်ဆူနီၢ်သးတကပၤအတၢ်ဘဉ်ထွဲအခါ အဝဲတူၢ်လိာ်ဝဲအဃီ ပုၤသ့ၣ် တဖၣ်အိၣ်ဒီးသးအလုၢ်အလံာ်ခံမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. (ဘဉ်းဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢ အမ့ၢ် တၢ်ဘဉ်တုအသီအဂ့ၢ်န့ၣ် ပ ကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ တၢ်မၤလိ (၄၁)န့ၣ်ဒီးဝံသးစူၤခိးကွၢ်လၢဘဉ်အီၤတက့ၢ်.)

တၢ်သးအလုၢ်အလံာ်ခံမံၤအံၤန့ၣ် ဟဆုာ်ဘဉ်ပနီၢ်ခိအတၢ်ဟူးတၢ်ဝးဒီးပထးခိၣ်အတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ကီၤအသးအပူၤလီၤ.

တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်လၢ နီၢ်သးလၢအသီသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိတဂၤအတၢ်ပညိၣ်ဒီး ဒ်သီး ကမၤနၢၤတၢ်အကီၢ် ကဘဉ်ဂုၢ်ကျးစးအိၣ်မူဝဲန့ၣ်လီၤ.

ပုၤတဂၤလၢအကအိၣ်ဒီးတၢ်သးလၢအတီတဂၤအကီၢ်န့ၣ်ကဘဉ်ဟ့ၣ်လီၤအသးဒီးကဘဉ်အိၣ်ဒီး တၢ်သး တီလၢ, အလၢအပွဲၤန့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်သးဒီးကဘဉ်ကွၢ်ဆၢခဲာ်တၢ်လုပစီသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါအါအါ ကလဲာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **၁ပုးတရူး ၄:၁၂** န့ၣ်လီၤ.

“ပုၤလၢတၢ်အဲၣ်အီၤသ့ၣ်သုၤ, တၢ်လုပစီမ့ၢ်အူအိၣ်လၢသုကျါလၢအဟဲဝဲဒ်သီးအကမၤကွၢ်သုန့ၣ်, သု တကမၤကမ့ၢ်လၢအဃီ, ဒ်တၢ်လီၤဆီဘဉ်သုအသီးန့ၣ်တဂုၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒ်တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဘဉ်းဒီးပတၢ်န့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲပအိၣ် မူဝဲအခါပထံၣ်ဘဉ်တၢ်အါမံၤအပူၤ, ဘဉ်းဒီးကစၢ်ယွၤဒီးအဖိခွါကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်အဂ့ၢ်ဒီး, ကစၢ်ယွၤအကလုာ် ကထါသ့ၣ်တဖၣ်ပသ့ၣ်ညါတၢ်လံတကးဘဉ်, အဝဲအတၢ်ကူၣ်တၢ်ဖးသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးပသ့ၣ်ညါလံအီၤလံန့ၣ်လီၤ. လၢပဝဲသ့ၣ်တခီ, ပဟ့ၣ်ကုၤဒ်တၢ်သ့ထဲတခါခီၤလၢအမ့ၢ်တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လၢအီၤတမံၤခီၤလီၤ. ပဝဲပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ် တဖၣ်စ့ၢ်ကီး, လၢပတၢ်အိၣ်မူအတၢ်လဲၤအပူၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်မၤကွၢ်ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. တၢ်မၤကွၢ် ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်တမံၤအံၤန့ၣ်, အိၣ်ဒီးတၢ်တဘဉ်ပုၤသးဘဉ်ဒီးတၢ်လၢအဒုးသ့ၣ်မုာ်သးမုာ်ဒီးဒုးသးဖုံပုၤလၢအမ့ၢ်

တၢ်ခံမံအံၤန့ၣ်လီၤဘၣ်ပှၤသ့လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဘျူလီၤအသးယၢ်ဘျီတဘျီဒီးဆှၢပှၤဆူတၢ်ဘျူလီၤအသးယုဘျီတဘျီအအိၣ်လီၤ.

၆. တၢ်ဘျူလီၤအသးယုဘျီတဘျီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ခိၣ်အတၢ်ခါ

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်သးအတၢ်သ့ၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲဒီးတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲအလုၢ်အလၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကလၢထီၣ်ပှၤထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဘျူလီၤအသးယုဘျီတဘျီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ခိၣ်အတၢ်ခါတမံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. အခီပညီကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲအခီပညီန့ၣ်အခီပညီတဒ်သိးဒီးတၢ်ကပီၤဒီးသးသမူသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ဘၣ်မနုၤအပယိလဲၣ်န့ၣ်, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အခိၣ်ထံးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအပယိလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤန့ၣ်အခိၣ်ထံးတအိၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အပယိ တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲန့ၣ်အိၣ်ဒီးအစိကမိၤန့ၣ်အိၣ်ဖျါထီၣ်သ့, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဖီထီၣ်သ့ၣ်ထီၣ်သ့အဂ့ၢ်ကတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ကလၢတံ ၅:၂၂ န့ၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်သးအတၢ်သ့ၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲ, တၢ်သ့ၣ်သးခု, တၢ်ယုတၢ်ဖိး, တၢ်ဝံသးစူၤ, တၢ်သ့ၣ်စူၤသးစူၤ, တၢ်မၤဂ့ၢ်တၢ်, တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်, တၢ်ဆီၣ်လီၤသး, တၢ်ကီၤသ့ၣ်ကီၤသး သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.”

တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲအတၢ်သ့ၣ်ခွဲဖျါန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အဆိကတၢ်တမံၤလၢ အိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢပှၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အသးကံၢ်ပှၤဒီးပတထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢပမဲာ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, ခွါမ့ၢ်ဂ့ၢ်, ကဘၣ်လူၤပိာ်ထွဲဝဲဒီး, ဒ်သိးကဒိၣ်ထီၣ်ထီထီၣ်အဂီၢ်ကဘၣ်ဂုာ်ကျဲးစၢၤအိၣ်မူဝဲလီၤ.

တၢ်အဆိကတၢ်တမံၤအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအကလုၢ်အကထါအချံန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အခါတၢ်အကံၢ်ခိၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဒီးကဲထီၣ်ကစၢ်ယွၤအခုအပှၤအတၢ်မၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, မၤကစၢ်ယွၤအတၢ်မၤလၢအမ့ၢ်တၢ်အမ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီးတၢ်အဖီသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် ပှၤခရံၣ်ဖိတဂၤအတၢ်ဘၣ်ဘူးဘၣ်တၢ်အပယိအိၣ်ဖျါထီၣ်ဒီး, လၢခံကတၢ်တၢ်သ့ၣ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤဒီးကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဖျါထီၣ်လဲဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲအတၢ်သ့ၣ်ဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျါတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပနၢ်ပာ်အီၤသ့ၣ်အဖီလၢအသိးလီၤ.

- တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ် - တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲလၢအအိၣ်လၢတၢ်ဒုးသုးတၢ်အလီၢ်
(တၢ်ထီၣ်သဒါတၢ်ဒီးတၢ်န့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်အဂ့ၢ်)
- တၢ်ကီၤသ့ၣ်ကီၤသး - တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲလၢတၢ်မၤလိအခါ
- တၢ်မၤဂ့ၢ်တၢ် - တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲလၢအိၣ်ဒီးအလုၢ်အလၢ်
- တၢ်သ့ၣ်သးခု - တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲလၢအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်မုာ်သးမုာ်
- တၢ်ယုတၢ်ဖိး - တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲလၢအိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဘုးဆိကတီၢ်
- တၢ်ဆီၣ်လီၤပသး - တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲလၢဘၣ်သးဒီးတၢ်ရူၤလိာ်မၤသကီးတၢ်အသး ကဒဲကဒဲသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ
- တၢ်ဝံသးစူၤတၢ် - တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲလၢဘၣ်သးဒီးတၢ်တၢ်ကီၤတၢ်ခဲအကလုာ်တဖၣ်လၢ အကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်

လာတန်နှင့်အညီ တာ်သုတ်တဖန်အံ့န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိတကကြားပတ်အသးဒ်န့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊
လံာ်ကလာတံ ၆:၁၀ န့ၣ်လီၤ.

**“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးဖဲပအိၣ်ဒီးအဆာကတီၢ်န့ၣ်၊ မိပမၤဂုၤတၢ်လာပုၤကညီကိးဂၤဒဲးတက့ၢ်. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး
အါတက့ၢ်လာပုၤတၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်အဟံၣ်လီၤ.”**

တာ်သုတ်တဖန်အံ့န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်သိးလံာ်စီဆုံတဆာလာအမ့ၢ် (၂ကရံၣ်သူး ၅:၁၇,) အတၢ်ကွဲးအသိး, မ့ၢ်ဒ်တၢ်
ဘၣ်တုအသီသုတ်တဖန်, အတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲးန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလာအပူၤဒီးမ့ၢ်ဒ်တၢ်အိၣ်ဖျါထီၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

တာ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်တမံၤအံၤ, ဒုးကဲထီၣ်တၢ်အဲၣ်တၢ်သုတ်တီသးတီဒီး, တၢ်တတီတလီၤသုတ်တဖန်န့ၣ်
သးဟ့ၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လာတန်တကးဘၣ်, အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဂၤတမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, အဲၣ်ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိဘၣ်
ဆၣ်, ဟးဟ့ၣ်တၢ်ဒဲးဘးအတၢ်မၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲစ့ၢ်ကိးလီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒ်, တၢ်ဘျူလီၤအသးယုဘျီတ
ဘျီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အခိၣ်ခါလာပုၤခရံၣ်ဖိသုတ်တဖန်, ဂုၤထီၣ်အါထီၣ်ဆူဖိကစၢ်အက့ၢ်အဂီၤအလုၢ်အလၢ်န့ၣ်
ပထံၣ်ဘၣ်လံာ်န့ၣ်လီၤ.

၇. တၢ်ဘျူလီၤအသးနွံဘျီတဘျီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ခိၣ်အတၢ်ခါ

တၢ်ဘျူလီၤပသးယုဘျီဝံၤအလီၢ်ခံ, ပဝဲသုတ်တဖန်စ့ၢ်ကိးပလာထီၣ်ပုၤထီၣ်ဆူတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲးအက့ၢ်အဂီၤ
ဒီးအလုၢ်အလၢ်ဝံၤဒီး, တၢ်လာ, တၢ်ဘျူလီၤအသးနွံဘျီတဘျီအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ဘၣ်ဃးဒီးပတၢ်ဟံၣ်သုတ်ဟံၣ်သးအဝဲအံၤ
န့ၣ်, ပဘၣ်ဟံၣ်အိၣ်ဒ်သိးအသုတဟးဂီၤတဂုၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပဘၣ်ဟံၣ်ကီၤအိၣ်တုၤလီၤလာပသံတစုအပူၤဒ်
လဲာ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်အုပုးစူး ၆:၁၃** န့ၣ်လီၤ.

**“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဟံးန့ၢ်ယွၤအစုကဝဲခဲလာ်, ဒ်သိးသုဆာထာ်လာမ့ၢ်န့ၣ်အအာန့ၣ်ကသ့, ဒီးဒ်သိးသုမၤ
တၢ်ခဲလာ်ဝံၤဒီး, သုကဆာထာ်တက့ၢ်.”**

လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးဖိတဘီလာအမ့ၢ်, “ဒီးဒ်သိးသုမၤတၢ်ခဲလာ်ဝံၤဒီး” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, တၢ်မၤဝံၤတၢ်လံ, တၢ်
ဘျူလီၤအသးယုဘျီတဘျီအတၢ်မၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ခိၣ်အတၢ်ခါဝံၤဒီး, လာပုၤဝဲလုၢ်ကွဲးဒီးတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲး,
အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်တုၤလီၤဝဲလုၢ်တုၤလုၤတီၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မၤကွဲးဒီးတၢ်လုပစီအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၂၄:၁၃ ဒီးလံာ်လီၣ်ဖျါ ၂:၁၀** သုတ်
တဖန်န့ၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်ပုၤလာအအိၣ်ကိးဆိးကျၢၤဝဲတုၤအကတၢ်န့ၣ်, ကတုၤလာတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအိၣ်လီၤ.”

**“တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လာအကဘၣ်န့ၣ်သုတပျံၤအိၣ်နီတမံၤတဂုၤ. ကွၢ်ကွၢ်, ဒ်သိးကလုပစီသုဒီး, မုၢ်ကီၤ
လံာ်ကဒါန့ၣ်သုလာဃိာ်ပူၤတနီၤ, ဒီးသုကဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဆံဆဲၣ်သီလီၤ. အိၣ်နဲဆိးနဲလာနကလုၢ်တီတုၤနသံ
တက့ၢ်. ဒီးယကဟ့ၣ်န့ၣ်လာတၢ်မူအခိၣ်သလုးန့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤသုတ်တဖန်အံၤမၤကိာ်မၤကျၢၤတၢ်ဒီးပဘၣ်တီတုၤဒ်လဲာ်ပသံဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲ
လံာ်ယၤကိာ် ၁:၄ စ့ၢ်ကိးပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးမိတၢ်ဝံၤသးစူၤအိၣ်ဒီးအတၢ်မၤအလာအပုၤ, ဒ်သိးသုကလာထီၣ်ပုၤထီၣ်, ဒီးအိၣ်ဒီး
တၢ်ခဲ လာ်, ဒီးတလီၤစ့ၢ်ဘၣ်လာတၢ်နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.”**

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ တၢ်ဝံသးစူၤတၢ်, တၢ်ကဒိကဒါတအိၣ်ဘၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ဆှၢပှၤဆူတၢ်လၢတၢ်ပှၤသ့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်တ့ၢ်လံလၢကစၢ်ခရံၣ်အပူၤဒီးပှၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်သိးကလီၤကံၤဒီးအိၤအဂီၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢကဘၣ်မၤဝဲလၢခံကတၢ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မၤအသးဒ်ပှၤစိးပျၢလၢကတၢ်, စိးပျၢလၢကအသိး, လၢခံကတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲလၢ, တၢ်လၢအစိးပျၢဝဲအဂ့ၢ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပှၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, မ့ၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, ချီမ့ၢ်ဂ့ၤ, အက့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်ကလီၤကံၤလိာ်အသးဒီးကစၢ်ခရံၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

လၢခံကတၢ်ပကထံၣ်ဘၣ်, တၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်ကဘၣ်ဆိတလဲကွံၣ်အိၤလၢ, တၢ်ဘျၢလီၤအသးနွံဘျီတဘျီလၢထံကျိယၢ်ဒုၣ်အပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, လံာ်စိဆ့တဆၢလၢအမ့ၢ်, **လံာ်စိထီၣ်ပတြၢ ၁၇း၁၅** န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်မ့ၢ်ယဲဒၣ်အံၤ ယကထံၣ်ဘၣ်နမဲာ်လၢ တၢ်တီတၢ်လီၤအပူၤလီၤ. တၢ်ယဖုသံနီၣ်အိၣ်ဒီးနက့ၢ်နဂီၢ်ဒီး, ယကမံသ့ၣ်မံသးလီၤ.”

လံာ်စိဆ့ဖိတဆၢအံၤ ပာ်ဖျါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, ပှၤခရံၣ်ဖိတဂၤဘျၢလီၤအသးနွံဘျီဆူ ထံကျိယၢ်ဒုၣ်ဒီးဟးထီၣ်ဝဲလၢအပူၤတဂၤအသိးလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအခိၣ်ထံးတဘျီလၢ, တၢ်အိၣ်ဖိတဖုလၢအလီၤကံၤဒီးကစၢ်ယွၤဒီးကစၢ်ခရံၣ် (ကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၢ်) အက့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်စိဆ့အတၢ်ကွဲးတဘီဖိလၢအမ့ၢ်, **“ယကမံသ့ၣ်မံသးလီၤ”** န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်ကတီၤအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ဂ့ၢ်ခံမံလၢ ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၤ ခံမံန့ၣ်လီၤ.

(က) ပနီၣ်ခိလၢကစၢ်လၢအအိၣ်ဒီး, တၢ်ကံၤတၢ်ဘါလၢ လၢအစ့ၤ, ဘၣ်ဆၣ်, အဲၣ်ဒီးပူၤဖျဲးလၢတၢ်ဒဲးဘးအပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ရီမ့ၢ် ၇း၂၄** န့ၣ်လီၤ.

“ပှၤအဖျိၣ်ယၢအံၤဧာ, မ့ၢ်မတၢ်ကထုးထီၣ်ကွံၣ်ယၢလၢတၢ်သံအံၤအကစၢ်ဖိၢ်ပှၤတဂၤလဲၣ်.”

(ခ) ပှၤခရံၣ်ဖိတဂၤအသးသမူ အတၢ်လဲၤအံၤန့ၣ်ပှၤဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအသးဒီးတၢ်ကီတၢ်ခဲဘၣ်ဆၣ်, အတၢ်မ့ၢ်လၢန့ၣ်တခီ, ပှၤဒီးတၢ်မံသ့ၣ်မံသးအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်သယီဟာၣ် ၃း၂** န့ၣ်လီၤ.

“ပှၤလၢတၢ်အဲၣ်အိၤသ့ၣ်ဧာ, ခဲကနံၣ်အံၤပမ့ၢ်ယွၤအဖိ, ဒီးပကကဲထီၣ်ပှၤဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်, တအိၣ်ဖျါ ဒဲးဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပသ့ၣ်ညါလၢအမ့ၢ်အိၣ်ဖျါထီၣ်ဒီး, ပကလီၤကံၤဒီးအိၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပကထံၣ်အိၤဒ်အအိၣ် ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်မၤလိအနီၢ်ကံၤ (၁၆) အပူၤ, ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်လၢထံကျိယၢ်ဒုၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်သါဘၣ်တၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်သံအဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်တဘျီဒီးခံဘျီတဘျီအပူၤ, ပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အစၢအသ့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်ဘျၢလီၤအသးနွံဘျီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ခိၣ်အတၢ်ခါနွံခါအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢတၢ်ဒဲးဘးအပူၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အိၣ်ဝဲလၢထံကျိယၢ်ဒုၣ်အပူၤသ့ၣ်တဖၣ်အကျါ, လၢအမ့ၢ်ပှၤခရံၣ်ဖိတဂၤအဂီၢ်, တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး, ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဖဲတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအနံၣ်တကထီၣ်အပူၤန့ၣ်, တၢ်ဘျၢလီၤ
အသးကအိၣ်နွံဘျီအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၂၇၂၂ ၄:၃၅** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးဟဲက့ၤ, ဒီးဟးယဲၤယီၤတၢ်လၢဟံၣ်ပူၤ, ဒီးလဲၤထီၣ်စ့ၣ်ထီၣ်အသးလၢအဖီခိၣ်, ဒီးဖိသ့ၣ်
ဆံၣ်ဆဲထီၣ် နွံဘျီ, ဒီးဖိသ့ၣ်အိးထီၣ်အမဲာ်လီၤ.”**

တၢ်ကွဲးအသးလၢအမ့ၢ် “ဖိသ့ၣ်” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်လီၤ. ဒ်သိးဖိသ့ၣ်အိးထီၣ်အမဲာ်န့ၣ်
ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဂဲၤဆၢထၢၣ်လၢတၢ်သံအဂ့ၢ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒ်သိးတၢ်ဘျၢလီၤအသးနွံ
ဘျီအိၣ်အသိး, ဖိသ့ၣ်ဆံၣ်ဆဲထီၣ်နွံဘျီန့ၣ်အိၣ်ဝဲဝဲအလီၤန့ၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကမၤအသးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢခရံၣ်မံၤအဃိ

အၤမ့ၢ်